
صلح و امنیت در خطر است
حزب اعتدال و توسعه، بیانیه ای در ارتباط با حمله 
اسرائیل به ساختمان کنسولگری ایران در سوریه 
صادر کرد. در بخشــی از این بیانیه آمده است: 
»بدون شــک بی پروایی ایــن رژیم تبهکار و زیر پا 
نهادن تمامی معاهــدات و مقررات بین المللی و 
کشتار مردم بی گناه که با حمایت های سیاسی، 
نظامی و تبلیغاتی ســردمداران دولــت آمریکا و 
برخی از کشــورهای اروپایی به عنــوان هژمونی 
استکباری و امپریالیسم معاصر صورت می گیرد، 
صلح، امنیت و ثبات نظام بین الملل را به شــدت 
در مخاطــره قــرار داده اســت.« در ادامه بیانیه 
نوشــته شــده: »کشــتار بی رحمانه و کم نظیر و 
نسل کشــی بیش از ۳۲ هزار نفر از مردم مظلوم 
غزه کــه اکثریت آنان را زنان و کودکان تشــکیل 
می دهند و آواره ساختن بیش از ۲ میلیون نفر از 
مردم بی پناه فلسطین، موجب مخالفت و انزجار 
افکار عمومــی منطقه ای و جهانی و فشــارهای 
داخلی علیه آن رژیم گردیده است. لذا به منظور 
جبــران شکســت های پیاپــی دربرابــر ضربات 
کوبنده نیروهای مقاومت بــه اقدامات کوردلانه 
و جنون آمیز متوســل شــده و تــاش می کند بر 

ناکامی های خود سرپوش بگذارد.« 

مقاومت ملت فلسطین را می ستایم 
سیدمحمد خاتمی، رئیس جمهوری دوران اصاحات 
پیامی را درباره روز قدس صادر کرد. در ابتدای این پیام 
آمده است: »به فراموشی سپردن خاطره های تاریخی، 
پایه و مایه پایداری و پیشرفت را سست می کند و چه بسا 
ماندگاری یــک قوم و یک ملت را به خطر افکند. روزی 
که عنوان »قدس« برای آن برگزیده شــده است، روزی 
خاطره انگیز است؛ آخرین آدینه ماه مبارک رمضان به 
پیشنهاد دولت شادروان مهندس بازرگان و تائید مرحوم 
امام، روز قدس نامیده شد، به عنوان روز حمایت مردم 
مسلمان از فلسطین اشغال شده و فلسطینیان مظلوم 
و روز هم آوایــی دولت ها و ملت های مســلمان، به امید 
تحولــی در حال و روز اندوه بار مردم فلســطین و امروز 
غزه قهرمــان در طوفان ســهمگینی از آتــش و خون 
که اســرائیل برانگیخته اســت و خون می ریزد و ویران 
می کند، همچنان ایســتاده اســت و به رغــم اعتراض 
و فریاد خشــم آهنگ بسیاری از انســان ها در سرتاسر 
جهان علیه جنایتی که شایسته همه عنوان های ترور، 
نسل کشی و جنایت علیه بشریت است، همچنان ادامه 
دارد و مورد حمایت پاره ای از دولت های زورگو اســت و 
بسیاری از قدرت های سیاســی نیز عماً بی تفاوت از 

کنار آن می گذرند.« 
در ادامه پیام نوشــته شده: »ملت شریف ایران که 
در انقاب بزرگ خود، آزادی و اســتقال و پیشــرفت 
و حاکمیــت بــر سرنوشــت خــود را می خواســت و 
ستم ســوزی خود را نشــان می داد، عاوه بــر آزادی 
و برخــورداری خــود، رهایی همه انســان ها را از قید 
بیداد، فقر، تبعیض و استکبار و استثمار می خواست و 
همچنان می خواهد. با دلی سرشار از اندوه از شهادت 
و آســیب دیدن چندین ده هزار نفر زن و مرد و کودک 
و ویرانی تقریبــاً کامل غزّه و ادامه جنایت اســرائیل، 
مقاومت بی مانند ملت ستمدیده اما سربلند فلسطین 
را می ستایم و امیدوارم این مقاومت فداکارانه، فردایی 
بهتر را برای فلســطینیان رقم بزند و با کمال فروتنی، 
از همــه نخبگان و فعــالان سیاســی و مدنی میهنم 
می خواهم که بیش از پیش در متن تحول جهانی قرار 
گیرند که اساس آن محکومیت اشغال و سرکوب و دفاع 
از حقوق فلسطینیان و جرم و جنایت دانستن اعمال 

زور از سوی رژیم صهیونیستی است.«
در پایان این پیام نوشته شده: »از پروردگار مهربان 
می خواهــم که بــه حرمت روزان و شــبانی کــه در آن 
بســر می بریم، گذر پرهزینه انســان امــروز را از دنیای 
سرشــار از بیداد، تبعیض، حق کشــی، انسان ستیزی 
و شــیءانگاری انسان به ســوی جهانی که در آن همه 
انســان ها و ملت ها در ســایه صلح و عدالت و برابری و 
امنیت برخوردار از زندگی خوب )به تمام معنی کلمه( 

باشند، آسان و شتابان فرماید.« 
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سیاستمداران

دلیل تاکید مکرر بر ضرورت بهبود سیاست خارجی برای حل مسائل اقتصادی و نسبت آن با اظهارات رئیسی و حامیانش درباره گره نزدن سفره مردم 
به برجام و مذاکره چیست؟ 2

 افشــین حبیب زاده: مــن در مواضع رهبری 
تغییــری را در این حوزه نمی بینــم و همچنان 
برداشتم از فرمایشات ایشان برداشتی متعادل 
است و یک خط مستقیمی در این مباحث وجود 
دارد که همان بحث اعتدال است. یعنی آن چیزی که حاکمان باید در 
جهت آن تاش می کردند، این بوده که باید آثار تحریم را کاهش دهند. 
هر کسی هم در مقاطع مختلف بحثی کرده که این ها کاغذپاره است و 
یــا آن را آتش می زنیم، شــاید به خاطر این بوده فکــر می کردند این 
موضع گیری ها می تواند خوراکی برای سیاست داخلی باشد و مردم را 
قانع کنند که تحریم ها تاثیری ندارد، در صورتی که اشتباه جدی این 
بود که قبول نداشــتند که آگاهی مردم به ســطحی رســیده که این 
حرف ها را باور نخواهند کرد و طرح مباحثی مانند آتش زدن، شعار و 
بروز احساسات است. من چیزی که همیشه از سخنان رهبری درک 
کرده ام این بوده که ایشــان همیشه اشاره داشــته اند که هم باید در 
داخل تاش کرد و خودباوری داشت اما این به مفهوم دست رد زدن به 
علومی که در سطح بین الملل رواج دارد، نیست و باید در این جهت هم 
تاش کرد. ما اگر دوره اول آقای روحانی را روی این بستر تحلیل کنیم، 
سیاست اعتدالی که توسط روحانی مطرح شد، همین مباحثی بود که 
الان توسط قوه عاقله نظام مطرح می شود. البته این مشکات به مرور 
زمان ایجاد شــده و به مرور هم از بین خواهد رفت و نمی توان انتظار 
داشت یک شبه اوضاع درست شود اما بحث این است که مردم باید امر 
ملموسی را در زندگی خود ببینند و احساس کنند که دولت در تاش 
برای حل مشــکات است. هر دولتی که سر کار باشد، باید در هر دو 
جهت، یعنی تکیه به داخل و هم برقراری روابط در حوزه بین المللی 

تاش کند.
حشمت الله فلاحت پیشــه: به رغم اینکه ما 
یک مجلــس موجود و یک مجلس منتخب در 
زمان فعلی داریم، در این ایام هیچ کدام به افسار 
گسستگی بازار، افزایش قیمت ارز و... واکنش 
نشــان نداده اند. من به شــخصه معتقدم هر چند یکدســت شدن 
حاکمیت در کشــور واقعاً هزینه های جبران ناپذیری را به کشور وارد 
کرد و آســیب بسیاری به کشور زد اما این را هم ثابت کرد که با شعار 

نمی توان مملکــت را اداره کرد. تحریم یک واقعیت اســت، انزوا در 
جهان بین المللی یک واقعیت است و حامیان آنها در پشت صحنه 
انتخابات مدعی بودند تحریم فقط 15 تا ۲0 درصد مشکات را ایجاد 
کرده است. حالا ما می بینیم که فقط در دوره ۳ ساله دولت رئیسی 
100 درصد ارز گران شد، یعنی افزایش قیمت ارز در این دوران برابر 
افزایش ارز در همه ادوار دولت ها در کشور است. آثار اصلی آن هم در 
تهی شدن اقتصاد و سفره مردم قابل مشاهده است. پس این تاکید 
بر توجه به سیاست خارجی به همین موضوعات اشاره دارد. در این 
دوران یکدستی هرچند مردم تاوان دادند اما توخالی بودن شعارها 
مشخص شد. متاسفانه آقای رئیسی این شعارها را باور کرده بود که 
می تواند با همین تحریم، کشور را اداره کند ولی در همان سال اول 
دولتش که بزرگترین فرصت سیاست خارجی برای رفع تنش و احیای 
برجام را داشــت، این چنین از دست داد. حتی مجلسی که »طرح 
اقدام راهبردی« را نوشت، باور کرده بود که می توان همزمان با تحریم 
کشور را اداره کرد اما همین خوش بینی به شعارها موجب شد تنها 
فرصت رهایی کشور از تحریم و تنش از دست برود و منافع ایران فدای 
بازیگرانی مانند روسیه شــود. متاسفانه زمانی اگر می گفتیم اثری 
توخالی در کشور دارد اما در شرایط فعلی شعارها آثار منفی خود را بر 
زندگی مردم و سیاست خارجی گذاشته اند. زیرا مسئولان شعارهای 
خود را باور کرده اند و عماً اقتصاد جمهوری اسامی ایران به یکی از 
آســیب پذیرترین اقتصادهای منطقه و از منزوی ترین کشــورهای 
منطقه تبدیل شده است. چنانچه در همین جلسه شورای امنیت 
سازمان ملل درباره حمله اسرائیل به کنسولگری ایران حتی نماینده 
ایران نامی از فصل ششم و فصل هفتم نمی گوید. ایران نه به صدور 
بیانیه و نه صدرو قطعنامه به نفعش امیدی ندارند زیرا که دچار انزوا 
شــده است. همین ها نشــان از ضرورت برای تغییرات در سیاست 

خارجی است.
مجتبی شاکری:در زمینه بهبود سیاست های 
خارجی ما جز رژیم صهیونیستی و اقداماتی که 
آمریکا انجام می دهد، ارتباطات ما با دنیا برقرار 
اســت و در وزارت امــور خارجــه موضوعــی از 
گذشته های دور مطرح بود و رایزنی های اقتصادی قوی نداشتیم که 

بتوانند موضوعات اقتصاد بین الملل را بین کشورهای مختلف پیگیری 
کنند تا بخش خصوصی بتواند در آن کشورها حضور پیدا کند و هم آنها 
بتوانند در این کشورها سرمایه گذاری کنند. هرچند که کارهای اندکی 
اکنون انجام شده اســت اما کافی نیست و این تذکر نیز به این دلیل 
است که بالاخره با همین رایزنی ها می توانیم فشار را کم کنیم، وگرنه که 
بالاترین تحریم ها در زمینه مسائل مربوط به برجام برای ما رقم زدند و 
هم بانک مرکزی دولت سابق و هم وزیر خارجه دولت روحانی گفتند 
که از برجام چیزی به دست نیامد و آقای ظریف گفت ما توانستیم به 
دنیا بفهمانیم که آمریکا به تعهدات خود عمل نمی کند. الان نیز مسیر 
برجام مشخص است و مصوبه مجلس نیز مصوبه خوبی بود مبنی بر 
اینکه طرف های برجام باید تضمین دهند. آنها الان هفتاد سال است 
که با فلســطین بازی می کنند و با قطعنامه هایــی که می دهند کار 
خاصی برای فلسطین انجام نداده اند. کاری که مجلس کرد متعهد 

می کند که اقدامات پیرامون برجام انجام شود. 
ســعید نورمحمدی: بهبود شرایط اقتصادی 
کشــور بدون بهبود سیاســت خارجی کشــور 
امکان پذیر نیست. کسی که از یک طرف مدعی 
این باشــد که قصــد بهبود اقتصادی کشــور و 
تقویت ســفره های مردم و ایجاد اشــتغال را دارد، اما از ســوی دیگر 
اهمیت سیاســت خارجی را نفهمــد، از اقتصاد هیچی نمی فهمد. 
ابراهیم رئیســی و دولتــش در نهایت روزی با صــدای بلند اعتراض 
خواهند کرد که بدون سیاست خارجی مسالمت آمیز با دنیا کاری از 
دست شان بر نمی آید. کما اینکه اظهارات وزیر اقتصاد همین دولت را 
با اظهارات رئیس جمهور و کاندیداهای پوششی ایشان در ایام تبلیغات 
ریاست جمهوری مقایسه کنید، متوجه عدول دولت از ادعاهای اولیه 
خواهید شد. دیر یا زود شخص رئیس جمهور هم همین اعترافات وزیر 
اقتصاد را صریح تر بر زبان خواهد آورد. ولی دیگر فایده ای ندارد و تنها 
این مردم شریف هزینه ناکارآمدی دولت سیزدهم را پرداخت خواهند 
کرد. رهبری انقاب با تاکید بر بهبود سیاســت خارجی مســیر را به 
دولت نشــان دادند. امیدوارم دولت همین توصیه های رهبری را قدر 
بداند و بر لزوم ارتباط سازنده با همه کشورهای دنیا پافشاری کند و این 

فرصت را از دست ندهد.

اظهارات ایشان درباره حجاب و نسبت آن با مواضع تندروها و طراحان و حامیان لایحه حجاب که سه بار رد شده را چگونه ارزیابی می کنید؟ 3
 افشــین حبیب زاده: شــاید برداشت من از 
فرمایشات ایشان درست و شاید هم غلط باشد. 
اما برداشــت من در موضوع حجاب که توسط 
ایشان مطرح شد، این است که به نکته مهمی 
اشاره شد و نکته این است که حجاب تبدیل به چالش شده است، در 
صورتی که قباً هم مســئله حجاب وجود داشت و اختافاتی دیده 
می شــد اما جامعه در سطح تعادل بود. این چالشی شدن موضوع 
حجاب به این مفهوم اســت که در دوقطبی اتفــاق افتاده،  موجب 
افزایش نیروهای دو سو شده است. وقتی چالش به سمت دوقطبی 
شــدن مــی رود، عکس العمل از هر دو ســمت ایجاد می شــود که 
می تواند به گســترش چالش منجر شود. در مجموع جامعه باید در 
حالتی متعادل و آرام از این چالش خارج شود و خروج از این چالش 
هم با بگیر و ببند و گشــت و جریمه های آنچنانــی و متوقف کردن 
خودروها صورت نخواهد گرفت. از ســمت دیگر ما با طرحی روبه رو 
هســتیم که مجلس درباره حجاب نوشــته و چند بار بین مجلس و 
شــورای نگهبــان در رفت و آمد بوده اســت. وقتی ایــن مدت زمان 
طولانی، شورای نگهبان طرح را رد کرده، یعنی اینکه از نظر قانونی و 
شــرعی می تواند مشکل ایجاد کند. ما برای خروج از چالش نیاز به 
زمــان و ســعه صدر داریم تا راه حلی پیدا شــده و از شــدت چالش 
ایجادشده، بکاهد. من فکر می کنم عقای حکمرانی و سیاسیون ما 
بتوانند با اندکی صبر و به کار بردن اعتدال در عمل، ما را از این حوزه 
خارج کنند؛ هرچند ممکن است برعکس هم بشود، یعنی اگر یک 
طرف بخواهد تندی کند و شاهد اصرار بر روش های تند باشد، این 
چالش بیشتر خواهد شــد و من فکر نمی کنم این موضوع مد نظر 

رهبری باشد. 
حشــمت الله فلاحت پیشــه: درباره مسئله 
حجاب و مسائل اجتماعی من معتقدم اصل بر 
آزادی مردم است. سوابق تاریخی گذشته نشان 
داده است که دولت ها نمی توانند آزادی مردم را 
محدود کنند. ســال گذشته آســیب های برخورد خودسرانه با این 
موضوع را شاهد بودیم که منافع ملی را مخدوش می کرد. در این روند 
کمکی به بهبود وضعیت مردم نشد و عماً موجب سرخوردگی و قهر 
مردم شد. این واقعیت وجود دارد و البته این سوال باقی است که چرا 
دولت و مجلس یکدست نتوانســته اند قانونی در این زمینه تدوین 
کنند و اگر حجاب راه حل قهری داشت این یکدست ترین مجلس و 
دولت حتماً درباره آن به نتیجه می رسیدند. حال که مسئله قانون در 
این بین مطرح شــده، باید جلوی خودســری های خاف قانون یا 

فراقانونی گرفته شود. 
مجتبی شاکری:دوره آزمایشــی برای لایحه 
تنظیم شده، گذاشته شد و بالاخره آیین نامه ها 
باید تبدیل بــه قوانین اجرایی شــود. در مورد 
لایحه حجاب دو خطای بزرگ اتفاق افتاد؛ اول 
اینکه دســت نیروی انتظامی بسته شد و به جای اینکه جلوی یک 
جرم را بگیرد، آن را تبدیل کرد به فرایندی که فیلم و عکس گرفته شود 
و پیامک بفرســتند و از این دست اقداماتی که از نظر من نتیجه ای 
ندارد. از طرفی نیز دست مردم را بستند که اگر پیش چشم آنها حتی 
از نظر شــرعی نیز یک جرم اتفاق می افتــد، مردم نیز نتوانند کاری 
انجام دهند. باید برای این موضوع چاره اندیشــید و از گسترش آن 

جلوگیری کــرد چراکه برای اخاق جامعه و روابط بشــر ضرر دارد. 
ازطرفی هم باید موانع ازدواج را برطرف کرد و راه باز شود که مسائل 
اشتغال و ازدواج همزمان با این موضوع رفع مانع شود. وضعیت این 
لایحه در اجرا مشخص نیســت و حتی زیرساخت دوربین هایی که 
داریم و شــیوه هایی که برای ثبت جرم در نظر گرفته شده براساس 
گزارش ها آماده نیست و به نظر می رسد از این مسئله عقب هستیم 
چراکه یک خواســت باید تبدیل به قانون و آیین نامه اجرایی شود و 
امکان اجرا فراهم شــود، در غیر این صــورت صرف اینکه لایحه ای 
نوشته شده است کفایت نمی کند. آنچه که در سطح جامعه وجود 
دارد راضی کننده نیست و مسئولین باید زحمت بکشند و لایحه به 
امکاناتی مجهز شود و وضعیتی را رقم بزنند که هم نیروی انتظامی و 
قوه قضائیه بتوانند فعالانه عمل کنند و هم مردم بتوانند حدود و ثغور 

کار را بدانند.
سعید نورمحمدی: رهبری انقاب بر مسئله 
حجــاب به عنوان یک مســئله فرهنگی تاکید 
دارنــد که با برخوردهای ســخت و چکشــی و 
پرونده سازی قابل حل نیست. به همین دلیل 
برخاف مجلسی ها و دولتی ها که به دنبال خط و نشان کشیدن و 
تهدید کردن هســتند، بر توصیه هــای صمیمانه و درخواســت از 
شــهروندان تاکید کردند. راه حل مسائل فرهنگی از منظر رهبری 
انقاب گفت وگو است. امیدوارم این روش و منش ایشان درسی برای 
تندروهایی باشد که تصور می کنند بخشی از شهروندان اسیر آنان 
هســتند و حق دارند بدون توجه به قانون اساســی و بدون توجه به 
حقوق اساسی شهروندان، به قانون گذاری علیه شهروندان بپردازند.

افشین حبیب زاده: 
برداشتم از 

فرمایشات ایشان 
برداشتی متعادل 
است و یک خط 
مستقیمی در این 

مباحث وجود دارد 
که همان بحث 
اعتدال است. 

یعنی آن چیزی که 
حاکمان باید در 
جهت آن تلاش 

می کردند، این بوده 
که باید آثار تحریم 

را کاهش دهند

سعیدنورمحمدی: 
این دولت در 

توهم ناجی بودن 
اقتصاد است. به 

نظر می رسد رهبری 
انقلاب با ظرافت 

کامل خواستند 
به دولت آلارم 

دهند که با وجود 
شعارها و آمار و 
ارقام اقتصادی 
دولت، متوجه 

شرایط هستند و 
دولت نباید با مانور 
روی اعداد و ارقام 

متناقض مدعی 
نجات اقتصاد کشور 

باشد

حشمت الله 
فلاحت پیشه: 

من معتقدم دولت 
آقای رئیسی عکس 
قله و توسعه را در 

آب دیده است؛ 
یعنی بسیاری از 

شاخص های کشور 
در حال افول است 

و می بینیم از آن 
به عنوان پیروزی 
نام می برد؛ حتی 

آمار مربوط به رشد 
اقتصادی هم خودش 

را به مردم نشان 
نمی دهد و علت این 

است که مردم در 
اقتصاد به حاشیه 
رانده شده اند نه 

هدف اقتصاد و نه 
شریک اقتصادی 

هستند

می شود و بازگشت ارز به کشور چند برابر می شود اما آثاری از آن را 
در زندگی مردم نمی بینیم. زیرا سود اصلی به جیب یک الیگارشی 
که به عنوان کاســبان تحریم از آنها نام می برند، رفته اســت. جای 
تاســف دارد که افزایش قیمت دلار و ارز به سود این الیگارشی و به 
ضرر مردم اســت. متاســفانه آینده مردم فدای حال این جماعت 
می شــود.  این ســخنان هم به همین موضوعات اشــاره دارد و بر 

ضرورت اثرگذاری تصمیمات بر زندگی مردم تاکید دارد. 
مجتبی شاکری: تاکید بر مسائل اقتصادی 
که از مطالبات مردم و نیازهای جامعه است، 
طی چند سال گذشته همواره به عنوان شعار 
سال انتخاب شده و چه در دولت فعلی و چه 
در دولت های قبلی به این مسئله پرداخته شده است و این تاکید 
در واقع تمرکز بر مجموعه ظرفیت های نظام است تا بتوانند این 
مســیر را به ســمت بهبود پیش ببرند. هرچند که برخی از امور 
نیازمند اقدامات زیرساختی در طولانی مدت است، اما در برخی 
با تمهیدات قانونی و آیین نامه ای امکان ایجاد گشایش هایی در 
آنها هست. تکرار این موضوع از سوی رهبری به معنای این نیست 
که کاری انجام نمی شــود، خــود رهبری در دیدار بــا دولت نیز 

فرمودند که الان فهرســتی از کارهای انجام شده پیش روی من 
هســت و تعدادی از اقدامات صورت گرفتــه را نیز قرائت کردند. 
معنای این تکرار این اســت کــه کارهایی در بخش های مختلف 
اقتصادی انجام می شود، برای مثال کار در امور بانک ها، مسکن و 
بخش های مختلــف دانش بنیان متوقف نیســت، اما آنگونه که 
بتواند ما را به سطحی برساند که مطلوب باشد اما در این میزان از 
مطلوبیت نیست. بخشی از این عدم مطلوبیت  مربوط به کاری 
اســت که قوه مقننه بایــد انجام دهد و موانــع راه را از پیش روی 
بخــش خصوصــی بردارد. بخشــی مربــوط به دولت اســت که 
نظارت های دولتی را باید انجام دهد. موضوع گمرک و مولدسازی 
اموال دولتی نیز مسائلی بود که مطرح شد و معنای آن این است 
که تحرکی را در این زمینه با توجه به نقشی که مردم می توانند در 
زمینه جهش اقتصادی داشته باشند، این عقب افتادگی در زمینه 

اقتصاد جبران شود. 
ســعید نورمحمدی: به رغم تمــام ادعاها و 
تعاریفی که دولت و رئیــس دولت از عملکرد 
خود دارند، اما سفره مردم و اقتصاد خانوارها 
واقعیت دیگری را نشــان می دهــد و آمارهای 

اقتصادی دولت با سفره مردم، همخوانی ندارد. نمی توان کتمان 
کرد که شرایط اقتصادی و معیشــتی مردم هرروز دشوارتر از قبل 
شده است و باوجود وعده ها و دستورهای متعدد، شاهد ناکارآمدی، 
بی برنامگی و عدم تخصص در انجام امور جاری کشور هستیم که 
شرایط نگران کننده ای برای مردم پدید آورده است. به همین دلیل 
رهبــری انقاب بر لزوم بازتاب آمار اقتصادی در ســفره های مردم 
تاکید دارند و تا زمانی که تاش ها و ادعاهای دولت در زندگی مردم 
دیــده نشــود، صرفــاً ادعاســت. دولــت ســیزدهم در حالــی بر 
دستاوردهای بزرگ اقتصادی خود تاکید دارد که از ابتدای روی کار 
آمــدن دولــتِ ابراهیم رئیســی قیمت ســکه ۳۲5درصــد، دلار 
1۶۴درصــد، طا ۲۴0درصد، گوشــت 5۳5درصــد، مرغ ۲50 
درصد و مسکن 1۷5 درصد افزایش پیدا کرده است. با این وجود 
ایــن دولت در توهم ناجی بودن اقتصاد اســت. به نظر می رســد 
رهبری انقاب با ظرافت کامل خواستند به دولت آلارم دهند که با 
وجود شعارها و آمار و ارقام اقتصادی دولت، متوجه شرایط هستند 
و دولــت نباید با مانــور روی اعداد و ارقــام متناقض مدعی نجات 
اقتصاد کشور باشد. بدون انعکاس آمار و ارقام در سفره های مردم، 

دولت نمی تواند پرچم پیروزی برای خود بلند کند.


